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Acta de la reunió del Consell de Salut del districte d’Horta-Guinardó 

Data: 19/01/2023 

Sala Lluís Companys seu districte d’Horta-Guinardó 

Inici: 16.30 h 

 

Assistents: 

Maria Luisa d'Addabbo. Consellera de Salut d'Horta-Guinardó 

Custodia Moreno. Vicepresidenta del Consell de Salut. Vocal de Salut AVV Can Baró 

Jordi Armengol. Consorci Sanitari de Barcelona 

Davide Malmusi. Departament de Salut Ajuntament de Barcelona 

Lucia Artazacoz. Agència Salut Pública de Barcelona 

Gregor Siles. Vila Veïna Carmel 

Jordi Villar. Tècnic de Salut Serv. Persones i Territori d’Horta-Guinardó, secretari del Consell de 

Salut. 

 

Grups municipals: Jakqueline Baca GM PSC; Xavier Simó GM ERC, Carme Cànovas GM JxC; 

Nicolás Ortiz GM C’s. 

Representants dels serveis de salut i socials: Manel Borrego (Hospital de Sant Rafael); Raquel 

Ceballos, Montse Mallol i Tere Torre (CAP Sant Rafael); Marta Berruezo (Associació Salut 

Mental Horta-Guinardó); Elisabeth Solf (CAP Carmel); Marina Martínez (Hospital Vall 

d’Hebron); Marta Soler i Roser Mascort (CAP Guinardó); Jordi Mestres i Blanca Parra (CAP 

Sanllehy); Anna Callés (EAPT Horta, Carmel i Sant Rafael). 

Representants d'entitats i AVV del Districte: Mercè Vidal (Nou Horitzó), Carme Beltran (FC 

Martinenc), Teresa Rodríguez (AVV Joan Maragall del Guinardó): Maria Teresa Martínez i 

Carme Catalán (AVV Horta); Lluís Cairell (AVV Teixonera) 

 

Abans de començar fem un reconeixement a l’Ana Carol de l’Hospital de Sant Rafael, en 

agraïment a la seva participació al Consell de Salut. Agraeix aquest espai per poder donar 

gràcies, recorda que ella formava part del moment de la creació del consell i que després ha 

estat 14 anys en representació de l’Hospital de Sant Rafael.  

 

La Custodia Moreno s’afegeix als agraïments, tant per la part professional, però sobretot per la 

part persona, ja que en aquest camí que s’ha recorregut era tant important la primera com la 

segona. 

 

S’aprova l’acta sense esmenes 

 

Es dona benvinguda a Davide Malmusi en substitució de la Pilar Solanas. 
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Presentació de l’Informe de Salut + actualització informació sobre web infodistricte 

 

La Lucia Artazcoz fa unes pinzellades de l’informe.  

 

Aquest any l’informe és més ric que en d’altres edicions. Presenten la situació global de la salut 

i els seus determinants. Barcelona és una ciutat amb població envellida i entre les persones 

grans, la majoria són dones.  

 

Posen accent en la situació de l’habitatge, tant en el seu accés com en la situació dels mateixos 

(destaca que hi ha un percentatge elevat que estan en mal estat). També es fa esment a la 

dada de desnonaments.  

 

El soroll també és un dels elements que apareixen en l’informe i com ha augmentat el nom de 

persones que consideren que és una ciutat sorollosa.  

 

Es repeteix la preocupació pels problemes de salut mental, sobretot en persones joves, dones i 

persones en situació desafavorida. L’esperança de vida és més alta en dones que en homes, 

però també hi ha l’indicador de l’esperança de vida amb qualitat de vida, on la diferència no és 

gran.  

 

Pel que fa hàbits saludables hi ha preocupació pels indicadors relacionats amb l’alimentació de 

les persones joves i el consum d’alcohol. 

 

L’ASPB està buscant nous formats per fer més fàcil l’accés a la informació recollida a l’informe, 

així com també s’han anat actualitzant les dades de la web infodistricte.  

 

- La Carme Beltran diu que li crida l’atenció que es presenti l’informe on es parla molt de 

ciutat però no s’han aterrat les dades a nivell de districte. Destaca l’augment 

d’embarassos no desitjats en adolescents i pregunta com s’avaluen els programes per 

mitigar-ho en clau de la seva incidència en la situació a tractar.  

- La Lucia Artazcoz, coincideix que hi ha temes on cal revisar l’estratègia que s’està 

seguint, perquè el context ha canviat,  explica que tots els programes de l’agència s’ha 

demostrat que tenen un impacte en la situació, tot i que potser no és gran com ens 

agradaria, però que també hi ha altres factors com ara que algunes persones afectades 

per MTS, per exemple, que s’ha demostrat que són persones que tenien la informació i 

que eren conscients del risc, però, tot i això, prenen la conducta de risc. També hi ha 

algunes dades que s’havien reduït per causa de la pandèmia i que ara s’han anat 

recuperant a nivell anteriors, però que suposa un augment a nivell percentual.  

- La Custodia Moreno coincideix amb la Carme que hi ha un retrocés en alguns temes 

que semblava que ja estaven superats, segurament, perquè s’ha perdut la por a 

aquestes malalties i que potser caldrà tornar a insistir en explicar els efectes de 

determinades malalties.  
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- La Carme Català considera que potser seria un tema a tractar en un futur consell i 

convidar a les persones que poden explicar quines estratègies s’estan seguint a nivell 

de ciutat. 

o En Davide Malmusi explica que des de l’Estratègia de Salut Sexual s’ha 

prioritzat aquest tema i s’ha plantejat una campanya de sensibilització 

ciutadana que ha de sortir durant el febrer/març, on s’ha actualitzat el discurs 

que es donava fa uns anys, contextualitzant-la en la situació actual. 

- La Teresa Martínez demana que s’aterrin al màxim les dades a nivell de districte, i 

també li agradaria saber a quines escoles s’està intervenint a nivell de districte. 

Considera que el 30% d’intervenció és poc.  

o La Lucía Artazcoz diu que buscarà les dades i ens ho farà arribar. 

o En Jordi Armengol comparteix la idea que és un bon moment per repensar el 

projecte Salut i Escola i repensar la relació entre l’àmbit de Salut i l’àmbit 

Educatiu.  

o Una representant del CAP Horta coincideix amb la idea de la Lucía que la 

informació ja hi és i es té, altra cosa és que es posa sempre la responsabilitat 

en factors externs i on tothom ha de participar de l’educació menys l’entorn 

familiar, potser també s’hauria de reflexionar sobre aquest fet.  

o La Custodia Moreno també coincideix que caldria tornar a apel·lar a la 

responsabilitat individual altre cop, perquè sembla que ens hem perdut una 

mica en aquest camí. 

- La Maria Luisa D’Addabbo coincideix que cal revisar les eines i missatges que es fan 

servir per arribar al públic adolescent.  

 

Presentació Tarja Cuidadora 

 

La Maria Luisa D’Addabbo cedeix la paraula a en Davide Malmusi per poder explicar el projecte 

de la Tarja Cuidadora.  

 

La targeta vol servir per accedir a informació i recursos disponibles per a persones cuidadores. 

També està molt relacionat amb els projectes de les Viles Veïnes que es presentarà 

posteriorment al Consell.  

 

La targeta busca també personalitzar l’oferta que es fa arribar a cada persona que té 

interessada, també dona accés a telèfons d’atenció i suport psicològica. També ofereix la 

possibilitat d’accedir a un suport jurídic per a donar d’alta persones treballadores de la llar, així 

com, per a les persones treballadores per poder reclamar els seus drets.  

 

Hi ha un seguit de projectes a territori que estan vinculats a la targeta, ara mateix, no hi ha cap 

projecte que estigui implementat a Horta-Guinardó.  

 

També hi ha projectes vinculats amb entitats que, en alguns casos, poden tenir algun cost per 

a la persona usuària.  
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Es farà torn de paraula després de la presentació de Vila Veïna del Carmel donada la relació 

entre els dos projectes. 

 

Presentació projectes Vila Veïna Carmel: 

 

La Maria Luisa D’Addabbo Cedeix la paraula a en Gregor Siles que explica que van aterrar el 

mes de juliol, però des de setembre és quan el projecte ha estat més present al territori.  

 

És un projecte que s’ha implementat en dues fases, el seu objectiu és posar les cures al centre 

de la vida. També explica que les persones cuidadores, en primera instància, tenen poca 

consciència que són persones cuidadores i una de les tasques del projecte és reforçar aquesta 

consciència. 

 

Els col·lectius prioritaris són gent gran, infància i persones cuidadores, tot i que, no es descarta 

poder arribar a d’altres col·lectius. 

 

La previsió és que el projecte es vagi implementant a més territoris de la ciutat.  

 

El Vila Veïna del Carmel es troba a la Biblioteca del Carmel on es fa la tasca d’atenció i 

informació relacionada amb les cures i suport a la targeta cuidadora. També estan començant 

a treballar en projectes grupals.  

 

Treballen també per donar suport a iniciatives, relacionades amb l’àmbit de les cures, que ja 

existeixen.  

 

Una representant del CAP Horta pregunta si el col·lectiu de persones amb situació no 

regularitzada, si pot ser un handicap a l’hora de que s’acostin al servei.  

- En Davide Malmusi apunta que no es fa seguiment a nivell laboral i, de fet, és un 

col·lectiu que ha respost molt bé aquest col·lectiu. Diu que l’únic que es demana és 

estar empadronat.  

La representant del CAP Horta també comenta que el projecte del Carmel de Vila Veïna per 

Nadal els va arribar la informació molt tard i pregunta si la tornaran a fer l’any vinent. 

- En Gregor Siles explica que sí que la repetiran. 

 

La Carme Beltran pregunta si té alguna relació amb la targeta Cuida’t del CAP i que també hi ha 

la teleassistència, pregunta si hi ha coordinació entre els diferents serveis? També es pregunta 

si ha arribat bé la informació perquè té un cas a casa sensible molt a prop d’un Vila Veïna i que 

no en tenien constància.  

- En Gregor Siles respon que a aquest vila veïna es va fer una presentació pública, però 

tot i això, sempre hi ha espais als que no s’arriba. 

 

La Carme Catalan explica que hi ha ajuntaments on, a les persones cuidadores, s’havia fet un 

pas més enllà en l’assessorament jurídic, s’havia contractat directament o s’havien buscat 

fórmules per poder donar resposta a aquestes persones.  
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- En Davide Malmusi explica que aquest assessorament que es fa és el més acurat 

possible, si cal, fins i tot s’ajuda a picar el contracte. I considera que aquestes 

possibilitats també s’exploren.  

- En Gregor Siles explica que aquest servei també s’està oferint.  

 

En Lluís Cairell explica que des de la Teixonera s’han trobat amb situacions de persones que 

necessitaven una contractació que ho han hagut de gestionar a través d’empreses que cobren 

un 5% pel servei i que amb l’ajuda de les famílies han pogut tramitar aquestes contractacions. 

S’han trobat amb unes 5 casos. També explica que properament s’inaugurarà la nova Escola 

Bressol al barri de la Teixonera. Considera, per les dades vistes en les presentacions, que la 

Sanitat està en declivi, que les llistes d’espera són massa llargues i que això és símptoma 

d’aquest declivi.  

 

Seguiment grup de treball revisió reglament Consell de Salut 

 

La Maria Luisa D’Addabbo explica que ja s’ha fet una primera reunió del grup de treball i que 

s’està pendent de poder acabar de confeccionar un esborrany per poder-lo presentar a la resta 

del consell.  

 

La Custodia Moreno explica que aquesta revisió neix de la voluntat de la renovació de la seva 

vicepresidència i que per això s’ha aprofitat per posar-lo al dia. Li agradaria que aquesta revisió 

fos el més àgil possible.  

 

Torn obert de paraula: 

 

No hi ha intervencions. 

 

El proper consell de salut mirarem que sigui abans de final de març, per fer un consell de 

tancament de mandat. Buscarem un encaix amb els consells de barri.  

 

Acabem a les 18.30 h 


